

**English, Français, Español, Português e Italiano versions**

**To Reclaim Our Future, We Must Change the Present  
Our Proposal for Changing the System and not the Climate**

The capitalist system has exploited and abused nature, pushing the planet to its limits, so much so that the system has accelerated dangerous and fundamental changes in the climate.

Today, the severity and multiplicity of weather changes – characterized by droughts, desertification, floods, hurricanes, typhoons, forest fires and the melting of glaciers and sea ice – indicate that the planet is burning. These extreme changes have direct impacts on humans through the loss lives, livelihoods, crops and homes all of which have led to human displacement in the form of forced migration and climate refugees on a massive an unprecedented scale.

Humanity and nature are now standing at a precipice. We can stand idle and continue the march into an abysmal future too dire to imagine, or we can take action and reclaim a future that we have all hoped for.

We will not stand idle. We will not allow the capitalist system to burn us all. We will take action and address the root causes of climate change by changing the system. The time has come to stop talking and to take action.

We must nurture, support, strengthen and increase the scale of grassroots organizing in all places, but in particular in frontline battlegrounds where the stakes are the highest.

System Change means:

- Leave more than two thirds of fossil fuel reserves under the soil, as well as beneath the ocean floor, in order to prevent catastrophic levels of climate change.
- Ban all new exploration and exploitation of oil, tar sands, oil shale, coal, uranium, and natural gas.
- Support a just transition for workers and communities away from the extreme energy economy and into resilient local economies based on social, economic and environmental justice.
- Decentralize the generation and ownership of energy under local community control using renewable sources of energy. Invest in community based, small-scale, local energy infrastructure.
- Stop building mega and unnecessary infrastructure projects that do not benefit the population and are net contributors to greenhouse gasses like, mega dams, excessive huge highways, large-scale centralized energy projects, and superfluous massive airports.
- End the dominance of export-based industrial forms of food production, (including in the livestock sector), and promote small-scale integrated and ecologically sound farming and an agriculture system that ensures food sovereignty, and that locally grown crops meet the nutritional and cultural needs of the local community. These measures will help to cool the planet.
- Adopt Zero Waste approaches through promoting comprehensive recycling and composting programs that end the use of greenhouse gas emitting incinerators – including new generation hi-tech incinerators – and landfills.

- Stop land grabbing and respect the rights of small farmers, peasants and women. Recognize the collective rights of indigenous and tribal peoples consistent with the UN Declaration on the Rights of Indigenous Peoples, including their rights to their lands and territories.
- Develop economic strategies that create new kinds of 'climate jobs' - decent paying jobs that directly contribute to carbon reductions - in such sectors as renewable energy, agriculture, public transportation and building retrofits.
- Recover the control of the public sources to finance projects for people and nature like health, education, food, employment, housing, restoration of water sheds, conservation and restoration of forest and other ecosystems and others and stop the subsidies to dirty industries, agribusiness and military industry.
- Take cars off the roads by building clean public transport infrastructure that is adaptive to local, non-combustion energy sources, and make it accessible and affordable to everyone.
- Promote local production and consumption of durable goods to satisfy the fundamental needs of the people and avoid the transport of goods that can be produced locally.
- Stop and reverse corporate driven free trade and investments agreements that promote trade for profit and destroy the labor force, nature and the capacity of nations to define their own policies.
- Stop the corporate capture of the economy and natural resources for the profit of Transnational Corporations.
- Dismantle the war industry and military infrastructure in order to reduce the greenhouse gas emissions of warfare, and divert war budgets to promote genuine peace.

With these measures we will be able to achieve comprehensive employment for all because built into this systemic change there will be more and better quality jobs than currently exist within the capitalist system. With these measures we will be able to build an economy that serves the people and not the capitalists. We will stop the endless degradation of the earth's land, air, and water and preserve the health of humans and the vital cycles of nature. We will avoid forced migration and millions of climate refugees.

System change requires an end to the global empire of transnational corporations and banks. Only a society that has the type of democratic control over resources which is based on workers (including migrant workers), indigenous and women's rights and respects the sovereignty of the people will be able to guarantee economic, social and environmental justice. System Change requires a break from the patriarchal society in order to guarantee women's rights in all aspects of life. Feminism and ecology are key components of the new society that we are fighting for.

We need a new system that seeks harmony between humans and nature and not an endless growth model that the capitalist system promotes in order to make more and more profit. Mother Earth and her natural resources cannot sustain the consumption and production needs of this modern industrialized society. We require a new system that addresses the needs of the majority and not of the few. We need a redistribution of the wealth that is now controlled by the 1%. And we also need a new definition of wellbeing and prosperity for all life on the planet under the limits of our Mother Earth.

While there will still be a battle inside the international UN climate negotiations, the main battlegrounds will be outside and will be rooted in the places where there are frontline struggles against the fossil fuel industry, industrial agriculture, deforestation, industrial pollution, carbon offsets schemes, and REDD-type carbon offsets projects, all resulting in land and water grabbing and displacements taking place all over the world.

The United States, Europe, Japan, Russia and other industrialized countries, as the main historical carbon emitters, should implement the biggest emissions reductions. China, India, Brazil, South Africa and other emerging economies should also have targets for emission reductions based on the principles of common but differentiated responsibility. We do not accept that on behalf of the right to development several projects for more unsustainable consumption and exploitation of nature are being promoted in developing countries only to benefit the profits of the 1%.

The fight for a new system is also the struggle against false solutions to climate change. If we don't stop them they will disrupt the Earth's System and deeply affect the health of nature and all life. We therefore reject techno-fix "solutions" like geo-engineering, genetically modified organisms, agrofuels, industrial bioenergy, synthetic biology, nanotechnology, hydraulic fracturation (fracking), nuclear projects, waste-to-energy generation based on incineration, and others.

We are also in opposition to those proposals that want to expand the commodification, financialization and privatization of the functions of nature through the so-called "green economy" which places a price on nature and creates new derivative markets that will only increase inequality and expedite the destruction of nature. We cannot put the future of nature and humanity in the hands of financial speculative mechanisms like carbon trading and REDD. We echo and amplify the many voices that are urging the European Union to scrap the EU Emissions Trading Scheme.

REDD (Reducing Emissions from Deforestation and forest Degradation), like Clean Development Mechanisms, is not a solution to climate change and is a new form of colonialism. In defense of Indigenous Peoples, local communities and the environment, we reject REDD+ and the grabbing of the forests, farmlands, soils, mangroves, marine algae and oceans of the world which act as sponges for greenhouse gas pollution. REDD and its potential expansion constitutes a worldwide counter-agrarian reform which perverts and twists the task of growing food into a process of "farming carbon" called Climate Smart Agriculture.

We must link social and environmental struggles, bring together rural and urban communities, and combine local and global initiatives so that we can unite together in a common struggle. We must use all diverse forms of resistance. We must build a movement that is based on the daily life of people that guarantees democracy at all stages of societies.

Many proposals already contain key elements needed to build new systemic alternatives. Some examples include, Buen Vivir, defending the commons, respecting Indigenous territories and community conserved areas, the rights of Mother Earth – rights of Nature, food sovereignty, prosperity without growth, de-globalization, the happiness index, the duties to and rights of future generations, the Peoples Agreement of Cochabamba and others.

We have all long hoped for the possibility of another world. Today, we take that hope and turn it into courage, strength and action - that together, we can change the system. If there is to be a future for humanity, we need to fight for it right now.

**April 2013**

*Signed by the facilitators of the Climate Space*

Alliance of Progressive Labor, Philippines

Alternatives International  
ATTAC France  
Ecologistas en Acción  
Environmental Rights Action, Nigeria  
ETC Group  
Fairwatch, Italy  
Focus on the Global South  
Global Campaign to Dismantle Corporate Power and end TNCs' impunity  
Global Forest Coalition  
Grassroots Global Justice Alliance  
Grupo de Reflexão e Apoio ao Processo do Fórum Social Mundial  
Indigenous Environmental Network  
La Via Campesina  
No-REDD Africa Network  
Migrants Rights International  
OilWatch International  
Polaris Institute  
Transnational Institute

**Pour reprendre notre avenir en main, nous devons changer le présent !  
Nos proposition pour « Changer le système, pas le climat »**

Le système capitaliste a exploité et abusé la nature, poussant la planète à ses limites, tant est si bien que le climat est l'objet de fondamentales et dangereuses transformations.

Aujourd'hui, la gravité et la multiplicité des dérèglements climatiques – sécheresses, désertification, inondations, ouragans, typhons, feus de forêts, fonte des glaciers et de la banquise – indiquent que la planète brûle. Ces variations extrêmes ont des effets directs sur les humains, que ce soit à travers les décès, les pertes de moyens de subsistance, de cultures ou de maisons, conduisant à des déplacements de population sous la forme de migrations forcées ou de réfugiés climatiques, avec une ampleur sans précédent.

L'humanité et la nature sont au bord du précipice. Nous pouvons rester les bras croisés et poursuivre la marche vers un avenir catastrophique et si terrible qu'il ne peut-être imaginé, ou nous pouvons nous engager et recouvrer un futur que nous avons tou-te-s espéré.

Nous n'allons pas rester les bras croisés. Nous ne laisserons pas le système capitaliste nous brûler tou-te-s. Nous allons passer à l'action et nous attaquer aux causes profondes du changement climatique en changeant le système. Le temps est venu d'arrêter de parler, et celui d'agir.

Nous devons favoriser, soutenir, renforcer et accroître les mobilisations locales à tous les niveaux, mais plus particulièrement dans les batailles de première ligne où les enjeux sont les plus élevés.

Changer le système signifie :

- Laisser plus des deux tiers des réserves de combustibles fossiles dans le sol ou sous le plancher de l'océan, afin d'éviter des niveaux catastrophiques de dérèglements climatiques.

- Interdire toute nouvelle exploration et exploitation de pétrole, sables bitumineux, schistes bitumineux, charbon, uranium et gaz.
- Soutenir une transition juste pour les travailleurs et les communautés qui permette de sortir d'une économie basée sur l'usage des énergies fossiles vers des économies locales et résilientes basées sur la justice sociale, écologique et économique.
- Décentraliser la production et la propriété de l'énergie sous le contrôle des communautés locales et en utilisant des sources d'énergie renouvelables.
- Cesser de construire des grands projets d'infrastructures inutiles qui ne bénéficient pas à la population et qui sont des contributeurs nets en termes d'émissions de gaz à effets de serre, tels que les grands barrages, les autoroutes, les mega projets énergétiques, et les aéroports superflus.
- Mettre fin à la domination des formes industrielles basées sur l'exportation de la production alimentaire (y compris dans le secteur de l'élevage), et promouvoir des agricultures paysannes et agroécologiques de petite échelle, un système agricole qui assure la souveraineté alimentaire et qui fasse en sorte que les productions locales respectent les besoins nutritionnels et culturels des populations locales. Ces mesures permettront de lutter contre le réchauffement climatique.
- Adopter des approches Zéro Déchets à travers la promotion du recyclage complet et à travers des programmes de compostage qui mettent fin aux émissions de gaz à effets de serre provenant des incinérateurs – y compris les incinérateurs haute technologie de nouvelle génération – et des décharges.
- Stopper l'accaparement des terres et respecter les droits des petits agriculteurs, des paysans et des femmes. Reconnaître les droits collectifs des populations indigènes conformément à la déclaration de l'ONU sur le droit des peuples indigènes, y compris leurs droits à leurs terres et territoires.
- Développer des stratégies économiques qui créent des formes de « climate jobs » – des emplois décentement rémunérés qui contribuent directement à la réduction des émissions de gaz à effets de serre – dans des secteurs tels que les énergies renouvelables, l'agriculture, les transports publics et la rénovation des bâtiments.
- Récupérer le contrôle des fonds publics pour financer des projets allant dans l'intérêt des populations et de la nature, en matière de santé, d'éducation, d'alimentation, d'emploi, de logement, de restauration des bassins hydriques, de conservation et de restauration des forêts et des écosystèmes, le tout en arrêtant de subventionner les industries polluantes, l'agro-business et l'industrie militaire.
- Retirer les voitures des routes par la construction d'infrastructures de transport public propres, adaptés aux sources d'énergies locales et renouvelables, tout en les rendant accessibles et abordables à tou-te-s.
- Promouvoir la production et la consommation locales de biens durables permettant de satisfaire les besoins fondamentaux des populations et éviter le transport des biens qui peuvent être produits localement.
- Mettre fin et inverser les accords de libre-échange et d'investissements négociés au profit du secteur privé qui promeuvent le commerce pour la recherche du profit, qui détruisent la force de travail, la nature et la capacité des nations à définir leurs propres politiques.
- Mettre fin à la capture par le secteur privé de l'économie et des ressources naturelles au profit des entreprises multinationales.
- Démanteler l'industrie et les infrastructures militaires dans le but de réduire les émissions de gaz à effets de serre, et de récupérer les budgets militaires pour promouvoir une paix véritable.

Avec ces mesures, nous serons en mesure d'obtenir le plein-emploi car, construit dans cette perspective de changement systémique, il y aura plus d'emplois de meilleure qualité pour tou-te-s que dans l'actuel système capitaliste. Avec ces mesures nous serons en mesure de bâtir une économie qui soit au service des populations et non des capitalistes. Nous mettrons ainsi fin à la dégradation sans fin de la terre, de l'air et de l'eau tout en préservant la santé des êtres humains et les cycles vitaux de la nature. Nous éviterons les migrations forcées et les millions de réfugiés climatiques.

Changer le système nécessite de mettre un terme à l'empire mondial qu'exercent les entreprises multinationales et les banques. Seule une société qui établit un modèle de contrôle démocratique sur les ressources, basé sur les droits des travailleurs (y compris migrants), des femmes et des populations indigènes, et qui respecte la souveraineté des populations, sera en mesure de garantir la justice économique, sociale et environnementale. Changer le système exige de briser le patriarcat dans le but de garantir les droits des femmes dans toutes les dimensions de l'existence. Le féminisme et l'écologie sont des éléments clefs de la nouvelle société pour laquelle nous nous battons.

Nous avons besoin d'un nouveau système qui vise l'harmonie entre les êtres humains et la nature et non pas d'un modèle de croissance infinie promu par le système capitaliste cherchant à accroître encore et encore les profits. La Terre-Mère et les ressources naturelles ne peuvent pas subvenir aux besoins de consommation et de production de cette société industrielle moderne. Nous avons besoin d'un nouveau système qui réponde aux besoins de la majorité, pas à ceux de la minorité. Nous avons besoin de redistribuer la richesse qui est à ce jour contrôlée par les 1%. Nous avons également besoin d'une nouvelle définition de ce qu'est le bien-être et la prospérité pour toute vie sur la planète qui tienne compte des limites de la Terre-Mère.

Alors qu'il y aura encore des batailles à l'intérieur des négociations de l'ONU sur le climat, les principales batailles à mener seront à l'extérieur et seront ancrées dans les lieux où des luttes de première importance se déroulent contre l'industrie des énergies fossiles, l'agriculture industrielle, la déforestation, la pollution industrielle, les systèmes de compensation carbone et les projets de compensation de type REDD, le tout impliquant l'accaparement des terres et de l'eau et des migrations partout sur la planète.

Les Etats-Unis, l'Union Européenne, le Japon, la Russie et les autres pays industrialisés, en tant que principaux et émetteurs historiques de carbone, doivent mettre en œuvre les plus importantes réductions d'émissions. La Chine, l'Inde, le Brésil, l'Afrique du Sud et d'autres économies émergentes, devraient également avoir des objectifs de réduction d'émissions basés sur les principes de responsabilités communes mais différenciées. Nous n'acceptons pas qu'au nom du droit au développement, plusieurs projets poursuivant une consommation et exploitation de la nature insoutenables soient promus dans des pays en développement et ce alors qu'ils profitent seulement aux 1 %.

La bataille pour un nouveau système est aussi celle contre les fausses solutions au changement climatique. Si nous ne les arrêtons pas, ils vont perturber le système terrestre et affecter profondément la santé de la nature et de toute vie sur terre. C'est pourquoi nous rejetons les pseudo-solutions technologiques que sont la géo-ingénierie, les organismes génétiquement modifiés, les agrocarburants, l'usage industriel de la biomasse, la biologie synthétique, les nanotechnologies, la fracturation hydraulique (fracking), les projets nucléaires, l'utilisation des déchets comme source d'énergie à travers l'incinération, etc.

Nous nous opposons également aux propositions visant à étendre la marchandisation, la financiarisation et la privatisation des fonctions de la nature à travers ce qu'ils appellent « l'économie verte » qui cherche à établir un prix sur la nature et créer de nouveaux marchés dérivés qui vont seulement accroître les inégalités et accélérer la destruction de la nature. Nous ne pouvons pas confier l'avenir de la nature et de l'humanité dans les mains des mécanismes financiers et spéculatifs tels que le commerce du carbone et REDD. Nous nous faisons l'écho et amplifions les nombreuses voix qui exigent que l'Union Européenne mette fin à son marché carbone (EU ETS).

Les dispositifs REDD (Réduire les émissions liées à la déforestation et la dégradation des forêts), comme les Mécanismes de développement propre, n'est pas une solution au changement climatique et c'est une nouvelle forme de colonialisme. En défense des populations indigènes, des communautés locales et de l'environnement, nous rejetons REDD+ et l'accaparement des forêts, des terres agricoles, des sols, des mangroves, des algues marines et des océans de la planète qui agissent comme des puits à carbone. REDD et son expansion constituent une contre-réforme agraire mondiale qui pervertit et détourne la production alimentaire dans un processus d'agriculture du carbone appelé « agriculture intelligente face au climat ».

Nous devons relier les luttes sociales et environnementales, rassembler les populations rurales et urbaines, combiner les initiatives locales et globales afin que nous puissions nous unir dans une lutte commune. Nous devons utiliser toutes les diverses formes de résistance. Nous devons construire un mouvement qui s'appuie sur la vie quotidienne des populations qui garantisse la démocratie à tous les niveaux de la société.

De nombreuses propositions contiennent déjà des éléments clés nécessaires pour bâtir de nouvelles alternatives qui fassent système. En voici quelques exemples : le Buen-vivir (le vivre-bien), la défense des communs, le respect des territoires indigènes et des aires protégées, les droits de la Terre-Mère – droits de la nature, la souveraineté alimentaire, la prospérité sans croissance, la déglobalisation, l'indice de bonheur, les devoirs envers et les droits des générations futures, l'accord des peuples de Cochabamba, etc.

Cela fait longtemps que nous espérons un autre monde. Aujourd'hui, nous prenons cet espoir et le transformons en courage, force et action car ensemble, nous pouvons changer le système. S'il doit y avoir un futur pour l'humanité, nous devons nous battre pour le faire advenir tout de suite.

**Avril 2013**

*Signé par les organisations facilitatrices de l'Espace Climat*

Alliance of Progressive Labor, Philippines  
Alternatives International  
ATTAC France  
Ecologistas en Acción  
Environmental Rights Action, Nigeria  
ETC Group  
Fairwatch, Italy  
Focus on the Global South  
Global Campaign to Dismantle Corporate Power and end TNCs' impunity  
Global Forest Coalition  
Grassroots Global Justice Alliance  
Grupo de Reflexão e Apoio ao Processo do Fórum Social Mundial